

СОДЕРЖАНИЕ

<i>ОТ РЕДАКЦИИ</i>	5
--------------------------	---

ПАТРИАРШИЕ ЭНЦИКЛИКИ И ГРАМОТЫ БЛАГОСЛОВЕНИЯ

Послание ЕГО СВЯТЕЙШЕСТВА ГАРЕГИНА II, ВЕРХОВНОГО ПАТРИАРХА И КАТОЛИКОСА ВСЕХ АРМЯН , во время чина панихиды Юрия Варданяна	7
Послание ЕГО СВЯТЕЙШЕСТВА ГАРЕГИНА II, ВЕРХОВНОГО ПАТРИАРХА И КАТОЛИКОСА ВСЕХ АРМЯН , по случаю 75-летия Национальной академии наук Республики Армения	9

ОФИЦИАЛЬНОЕ

Собрание Верховного духовного совета в Первопрестольном Святом Эчмиадзине	11
Доклад канцлера Первопрестольного Святого Эчмиадзина епископа Аршака Хачатряна о деятельности Первопрестольного Святого Эчмиадзина за 2017 год, представленный на заседании Верховного духовного совета	15

ПРОПОВЕДИ

Проповедь ЕПИСКОПА ТАТЕВА АКОПЯНА , произнесенная в Кафедральном соборе Святого Эчмиадзина в честь 19-летия помазания и интронизации Его Святейшества Гарегина II, Верховного Патриарха и Католикоса Всех Армян.	48
Проповедь ЕПИСКОПА ГЕВОРГА САРОЯНА , произнесенная в церкви Святого Иоанна г. Арташата	52

РЕЛИГИОВЕДЕНИЕ

ТОМАС РЕОМЕР – Бог как зеркало людей.	55
ГРИГОР III ПАХЛАВУНИ – Вновь наставления христианам и заповеди Божьи.	64
ЭРНЕСТ СИЛЬВАНУС ЭФЛАРД – Восточные Церкви	81

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

ВААГН АРУТЮНЯН – Киликийский Католикосат и деятельность Католикоса Саака Хапаяна в годы Геноцида армян	100
КАРО ГАЛОЯН – Формирование турок-мехетинцев в контексте демографического движения Самцхе и Джавахка.	118

СООБЩЕНИЯ

СЕРГЕЙ МАНВЕЛЯН – Избрание епископа Завена Тер-Егияяна Армянским Патриархом Константинополя	134
СЕРГЕЙ БАГДАСАРЯН – Армяно-болгарские церковные отношения в контексте укрепления межгосударственных связей между двумя странами (1991–2008).	141

РЕЦЕНЗИИ. БИБЛИОГРАФИЯ

ПАРГЕВ БАРСЕГЯН – Национальное и армянское в речах архиепископа Магакии Орманяна.	150
--	-----

CONTENTS

<i>EDITORIAL</i>	5
<i>PONTIFICAL ENCYCLICALS, LETTERS OF BLESSING</i>	
Message of HIS HOLINESS KAREKIN II, CATHOLICOS OF ALL ARMENIANS , during the requiem service of Yuri Vardanyan.	7
Homily of HIS HOLINESS KAREKIN II, CATHOLICOS OF ALL ARMENIANS , on the occasion of the 75 th anniversary of establishment of the Literature Institute of the National Academy of Sciences of RA	9
<i>OFFICIAL</i>	
Meeting of the Supreme Spiritual Council in the Mother See of Holy Etchmiadzin	11
Report of H.G. Bishop Arshak Khachatryan, Chancellor of the Mother See of Holy Etchmiadzin, on the activity of the Mother See of Holy Etchmiadzin in 2018 presented at the meeting of the Supreme Spiritual Council.	15
<i>SERMONS</i>	
Sermon delivered by H.G. BISHOP DATEV HAGOPIAN during the Divine Liturgy celebrated at the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the 19 th anniversary of enthronement of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians	48
Sermon delivered by H.G. BISHOP GEVORK SAROYAN during the Divine Liturgy celebrated at St. Hovhannes Church of Artashat	52
<i>RELIGIOUS STUDIES</i>	
THOMAS RÖMER – God, mirror of men... ..	55
GREGORY III PAHLAVOUNY – Again on the exhortations to the Christians and commandments of God	64
ERNEST SILUANUS EPLEARD – Eastern Churches	81
<i>HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES</i>	
VAHAGN HARUTYUNYAN – The Catholicosate of Cilicia and the activity of Catholicos Sahak II Khapayan in the period of the Armenian genocide	100
KARO GALOYAN – Formation of Meskhetian Turks in the context of demographic movement of Samtskhe and Javakheti	118
<i>ESSAYS</i>	
SERGEY MANVELYAN – Bishop Zaven Ter-Yeghiayan and the circumstances of his election as the Armenian Patriarch of Constantinople.	134
SERGEY BAGHDASARYAN – Armenian-Bulgarian Church Relations in the context of the strengthening of interstate relations between the two countries (1991–2008).	141
<i>LITERARY REVIEW</i>	
PARGEV BARSEGHYAN – The national and the Armenian in the orations of Archbishop Malachia Ormanian	150

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

<i>ԽՄԲԱԳՐԱԿԱՆ</i>	5
-------------------------	---

ՀԱՅՐԱՊԵՏԱԿԱՆ ԿՈՆԴԱԿՆԵՐ. ՕՐՀՆՈՒԹԵԱՆ ԳՐԵՐ

Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. ԳԱՐԵԳԻՆ Բ. ԱՄԵՆԱՅՆ ՀԱՅՈՑ ԿԱԹՈՂԻԿՈՍԻ խօսքը Եուրի Վարդանեանի հոգեհանգստեան արարողութեանը.	7
Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. ԳԱՐԵԳԻՆ Բ. ԱՄԵՆԱՅՆ ՀԱՅՈՑ ԿԱԹՈՂԻԿՈՍԻ խօսքը ՀՀ Գիտությունների ազգային ակադեմիայի Գրականության ինստիտուտի 75-ամեակի առիթով.	9

ՊԱՇՏՈՆԱԿԱՆՔ

Գերագոյն հոգեւոր խորհրդի ժողով Մայր Աթոռ Ս. Էջմիածնում	11
Մայր Աթոռ Սուրբ Էջմիածնի դիւանապետ գերաշնորհ Ս. Արշակ եպիսկոպոս Խաչատրեանի գեկոյցը Մայր Աթոռ Սուրբ Էջմիածնի 2017 թուականի գործունէութեան վերաբերեալ՝ ներկայացուած Գերագոյն հոգեւոր խորհրդի ժողովում.	15

ՔԱՐՈՉԽՕՍԱԿԱՆ

Տ. ՏԱԹԵՒ ԵՊԻՍԿՈՊՈՍ ՅԱԿՈԲԵԱՆԻ քարոզը՝ խօսուած Ս. Էջմիածնի Մայր Տանարում Ն.Ս.Օ.Տ.Տ Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Հայրապետի գահակալութեան 19-րդ ամեակի առիթով	48
Տ. ԳԷՈՐԳ ԵՊԻՍԿՈՊՈՍ ՍԱՐՈՅԵԱՆԻ քարոզը՝ խօսուած Արտաշատի Սուրբ Յովհաննէս եկեղեցում.	52

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

ԹՈՍԱՍ ՌԵՕՄԵՐ – Աստուած՝ որպէս մարդկանց հայելի.	55
ԳՐԻԳՈՐ Գ. ՊԱՀԼԵՒՈՒՆԻ – Դարձեալ պատգամք ի վերայ քրիստոնէից եւ պատուիրանք Աստուծոյ	64
ԷՌՆԵՍՏ ՍԻՆՈՒՄՆՈՒՍ ԷՓԼԵԱՐԳ – Արեւելեան Եկեղեցիներ	81

ՊԱՏՄԱՐԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ՎԱՀԱԳՆ ՅԱՐՈՒԹՅՈՒՆԵԱՆ – Կիլիկիոյ Կաթողիկոսութիւնը Մեծ Եղեռնի տարիներին եւ Սահակ Բ. Խաչապեանի գործունէութիւնը	100
ԿԱՐՕ ԳԱԼՈՅԵԱՆ – Մեսիսէթցի թուրքերի կազմաւորումը Սամցխէի ու Ջաւախքի ժողովրդագրական շարժի համապատկերում	118

ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ՍԵՐԳԷՅ ՄԱՆՈՒԷԼԵԱՆ – Չաւէն եպիսկոպոս Տէր-Եղիայեան եւ իր ընտրութեան հանգամանքները	134
ՍԵՐԳԷՅ ԲԱՂՎԱՍԱՐԵԱՆ – Հայ-բուլղարական եկեղեցական յարաբերութիւնները երկու երկրների միջպետական կապերի ամրապնդման համապատկերում (1991–2008)	141

ԳՐԱԽՕՍՈՒԹԻՒՆ. ՄԱՏՆԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

ՊԱՐԳԵՒ ԲԱՐՍԵՂԵԱՆ – Ազգային ու հայկականը Մաղաքիա արք. Օրմանեանի բանախօսութիւններում	150
--	-----